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 الملخص

اضحى من السهل للفرد ان يتنقل بين دول العالم المختلفة بسهولة ، فبإمكانه ان           
جرد انهاء بعض الاجراءات القانونية اللازمة لذلك ، ونتيجة لذلك فقد يسافر كل يوم الى دولة بم

توسع نطاق العلاقات الخاصة الدولية العابرة للحدود ، وهذه التنقلات لابد ان تثير بعض 
المشكلات منها حوادث السير التي نحن في صدد دراسة اطارها ونظامها القانوني ، والتي بدورها 

و قضائياً بين الانظمة القانونية المختلفة التي تحكم كل دولة من دول العالم تثير تنازعاً تشريعياً 
، لاسيما اذا كانت تلك الحوادث متضمنة للعنصر الاجنبي .وذلك في اطارين المسؤولية 

 التقصيرية والمسؤولية العقدية لتحديد القانون الواجب التطبيق على هذه الحوادث.

Summary 

     It has become easy for an individual to move between different countries of 

the world easily, He can travel every day to a country once he finishes some 

legal procedures necessary for that.  As a result, the scope of international 

cross-border private relations has expanded These movements must raise 

some problems, including traffic accidents, which we are in the process of 

studying its framework and legal system Which in turn raises a legislative and 

judicial conflict between the different legal systems that govern each country 

in the world , Especially if these incidents involve the foreign element, This is 

in the frameworks of tort and contractual liability to determine the law 

applicable to these accidents.                                                                              

 


